

調查結果：頻數及百分比分佈

**Survey Results: Frequency and Percentage Distribution**

香港中文大學香港亞太研究所電話調查研究室

Telephone Survey Research Laboratory, Hong Kong Institute of Asia-Pacific Studies  
The Chinese University of Hong Kong

---

市民對香港落實「一國兩制」概況評價調查

Survey on the Implementation of 'One Country, Two Systems' in Hong Kong

**【第八次調查 Eighth Round】**

---

二零一九年十二月十日至十二月二十日

10 December – 20 December 2019

此調查由民主思路委託進行

This survey is commissioned by Path of Democracy

版權屬民主思路，任何節錄或複印須經民主思路授權

The copyright of this survey rests with Path of Democracy.

## 調查概況及抽樣方法

### Survey Overview and Sampling Method

- 調查日期： 2019年12月10日至12月20日（晚上6時15分至10時15分）  
Date: 10 December – 20 December 2019 (6:15 pm - 10:15 pm)
- 執行機構： 香港中文大學香港亞太研究所電話調查研究室  
Polling Agency: Telephone Survey Research Laboratory, Hong Kong Institute of Asia-Pacific Studies, The Chinese University of Hong Kong
- 調查對象： 18歲或以上、操粵語或普通話、家中裝有固網電話的香港居民  
Target Respondents: Hong Kong citizens aged 18 or above speaking Cantonese or Mandarin with a landline telephone
- 調查方法： 以電腦輔助電話訪問系統（Computer-Assisted Telephone Interviewing, CATI）進行資料蒐集工作。隨機抽樣方式訪問了1,000名18歲以操粵語或普通話的市民（在95%置信水平下，抽樣誤差為  $\pm 3.10\%$ ），回應率為 40.8%，符合科學性的調查標準  
Survey Method: Random sampling was adopted using CATI (Computer-Assisted Telephone Interview) system. 1,000 respondents aged 18 or above speaking Cantonese or Mandarin were interviewed. Sampling error is within  $\pm 3.10\%$  at 95% confidence level and the response rate is 39.8%
- 數據加權： 為了調查數據更能反映香港人口分佈的真實情況，數據在進行分析時依香港政府統計處公布的2019年年中18歲或以上性別及年齡分佈（扣除外籍家庭傭工FDHs）作加權（weighting）處理。此外，由於經加權數據或會出現四捨五入，統計表內個別項目數字相加後可能與總數略有出入  
Weighting: To better represent the distribution of the Hong Kong population, all data were weighted by the proportion of gender and age of people aged 18 or above (excluding foreign domestic helpers) according to the mid-year population for 2019 released by the Census and Statistics Department. The figures in this survey may not add up due to rounding errors and weighting

## 調查結果

### Survey Results

(註：以下所有數據均經加權處理 Note: All data were weighted for analysis)

「我哋想了解市民對『一國兩制』嘅香港實踐嘅情況，如果1分代表『非常不同意』，7分代表『非常同意』，你有幾同意以下香港嘅回歸後嘅情況呢？」

‘We would like to know how the public understands “one country, two systems” in Hong Kong. On a scale where 1 indicates “strongly disagree” and 7 indicates “strongly agree”, to what extent do you agree with the following descriptions of Hong Kong after the handover?’

(Q1至Q6的次序會隨機顯示 The sequence of Q1 to Q6 will be randomly displayed)

Q1 「回歸之後，香港實行到高度自治，自行處理特區內嘅行政事務。你有幾同意呢？1至你會俾幾多分呢？」

Q1 ‘After the handover, Hong Kong has been able to practice a high degree of autonomy, and has been able to handle its own internal administrative affairs. To what extent would you agree? From 1 to 7, what score will you give?’

	頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1. 1	239	23.9	23.9	23.9
2. 2	183	18.3	18.3	42.3
3. 3	171	17.1	17.1	59.4
4. 4	120	12.0	12.0	71.3
5. 5	113	11.3	11.3	82.6
6. 6	83	8.3	8.3	90.9
7. 7	65	6.5	6.5	97.3
88. 唔知道/好難講 Don't know /Difficult to say	27	2.7	2.7	100.0
總計 (Total)	1000	100.0	100.0	

有效樣本 Valid Sample: 1000

缺值樣本 Omitted Sample: 0

平均分 Mean: 3.20

標準差 Standard Deviation: 1.884

註：計算平均分時，「88. 唔知道/好難講」的樣本不包括在內，下同。

Note: When calculating the mean, samples responded “88. Don't know / Difficult to say” are excluded, the same below.

Q2 「回歸之後，香港繼續保持到獨立嘅司法權。你有幾同意呢？1 至 7 分，你會俾幾多分呢？」  
 Q2 'After the handover, Hong Kong has been able to maintain independent judiciary powers. To what extent would you agree? From 1 to 7, what score will you give?'

	頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1. 1	154	15.4	15.4	15.4
2. 2	170	17.0	17.0	32.4
3. 3	184	18.4	18.4	50.8
4. 4	115	11.5	11.5	62.3
5. 5	159	15.9	15.9	78.2
6. 6	95	9.5	9.5	87.7
7. 7	102	10.2	10.2	97.8
88. 唔知道/好難講 Don't know / Difficult to say	22	2.2	2.2	100.0
總計 (Total)	1000	100.0	100.0	

有效樣本 Valid Sample: 1000

缺值樣本 Omitted Sample: 0

平均分 Mean: 3.66

標準差 Standard Deviation: 1.917

Q3 「回歸之後，香港繼續保持到獨立嘅立法權。你有幾同意呢？1 至 7 分，你會俾幾分呢？」

Q3 'After the handover, Hong Kong has been able to maintain independent legislative powers. To what extent would you agree? From 1 to 7, what score will you give?'

	頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1. 1	170	17.0	17.0	17.0
2. 2	228	22.8	22.8	39.9
3. 3	162	16.2	16.2	56.0
4. 4	119	11.9	11.9	67.9
5. 5	148	14.8	14.8	82.7
6. 6	82	8.2	8.2	90.9
7. 7	55	5.5	5.5	96.3
88. 唔知道/好難講 Don't know / Difficult to say	37	3.7	3.7	100.0
總計 (Total)	1000	100.0	100.0	

有效樣本 Valid Sample: 1000

缺值樣本 Omitted Sample: 0

平均分 Mean: 3.32

標準差 Standard Deviation: 1.803

Q4 「回歸之後，香港人繼續維持原有嘅生活方式。你有幾同意呢？1 至 7 分，你會俾幾多呢？」

Q4 'After the handover, the original ways of life of the Hong Kong people have maintained. To what extent would you agree? From 1 to 7, what score will you give?'

	頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1. 1	105	10.5	10.5	10.5
2. 2	177	17.7	17.7	28.2
3. 3	180	18.0	18.0	46.2
4. 4	124	12.4	12.4	58.6
5. 5	162	16.2	16.2	74.8
6. 6	108	10.8	10.8	85.6
7. 7	103	10.3	10.3	95.9
88. 唔知道/好難講 Don't know / Difficult to say	41	4.1	4.1	100.0
總計 (Total)	1000	100.0	100.0	

有效樣本 Valid Sample: 1000

缺值樣本 Omitted Sample: 0

平均分 Mean: 3.83

標準差 Standard Deviation: 1.863

Q5 「回歸之後，香港繼續享有言論自由。你有幾同意呢？1 至 7 分，你會俾幾多分呢？」

Q5 'After the handover, Hong Kong continues to enjoy the freedom of speech. To what extent would you agree? From 1 to 7, what score will you give?'

		頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1.	1	121	12.1	12.1	12.1
2.	2	155	15.5	15.5	27.6
3.	3	247	24.7	24.7	52.3
4.	4	135	13.5	13.5	65.8
5.	5	93	9.3	9.3	75.1
6.	6	106	10.6	10.6	85.8
7.	7	114	11.4	11.4	97.1
88.	唔知道/好難講 Don't know / Difficult to say	29	2.9	2.9	100.0
總計 (Total)		1000	100.0	100.0	

有效樣本 Valid Sample: 1000

缺值樣本 Omitted Sample: 0

平均分 Mean: 3.72

標準差 Standard Deviation: 1.878

Q6 「回歸之後，香港嘅民主政制發展，正係按照基本法嘅規定，循序漸進地落實。你有幾意呢？1 至 7 分，你會俾幾多分呢？」

Q6 'After the handover, the development of Hong Kong's democratic system has been progressively implemented, following the provision of the Basic Law. To what extent would you agree? From 1 to 7, what score will you give?'

		頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1.	1	263	26.3	26.3	26.3
2.	2	225	22.5	22.5	48.8
3.	3	139	13.9	13.9	62.6
4.	4	101	10.1	10.1	72.7
5.	5	101	10.1	10.1	82.8
6.	6	73	7.3	7.3	90.1
7.	7	68	6.8	6.8	96.9
88.	唔知道/好難講 Don't know / Difficult to say	31	3.1	3.1	100.0
總計 (Total)		1000	100.0	100.0	

有效樣本 Valid Sample: 1000

缺值樣本 Omitted Sample: 0

平均分 Mean: 3.05

標準差 Standard Deviation: 1.908

Q7 「香港回歸已經廿一年，整體嚟講，你認為落實『港人治港、高度自治』有幾成功呢？如果 1 分代表『非常不成功』，至 7 分代表『非常成功』，1 至 7 分，你會俾幾多分呢？」

Q7 ‘Twenty-one years after the handover, how successful has been the practice of “Hong Kong people administering Hong Kong with a high degree of autonomy”? If 1 indicates “very unsuccessful” and 7 indicates “very successful”, what score will you give?’

	頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1. 1	281	28.1	28.1	28.1
2. 2	231	23.1	23.1	51.3
3. 3	135	13.5	13.5	64.8
4. 4	110	11.0	11.0	75.9
5. 5	111	11.1	11.1	87.0
6. 6	69	6.9	6.9	93.9
7. 7	41	4.1	4.1	98.0
88. 唔知道/好難講 Don't know / Difficult to say	20	2.0	2.0	100.0
總計 (Total)	1000	100.0	100.0	

有效樣本 Valid Sample: 1000

缺值樣本 Omitted Sample: 0

平均分 Mean: 2.91

標準差 Standard Deviation: 1.803

Q8 「你有幾大信心香港喺未來（即 2047 年前）能全面落實『一國兩制』呢？如果 1 分代『非常有信心』，至 7 分代表『非常有信心』，1 至 7 分，你會俾幾多分呢？」

Q8 'How confident are you in the full implementation of "One Country, Two Systems" in Hong Kong in the future (before 2047)? If 1 indicates "very unconfident" and 7 indicates "very confident", what score will you give?'

	頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1. 1	392	39.2	39.4	39.4
2. 2	192	19.2	19.3	58.7
3. 3	118	11.8	11.9	70.6
4. 4	81	8.1	8.1	78.7
5. 5	81	8.1	8.2	86.9
6. 6	63	6.3	6.3	93.2
7. 7	39	3.9	3.9	97.1
88. 唔知道/好難講 Don't know / Difficult to say	29	2.9	2.9	100.0
99. 拒絕回答 Refuse to answer	5	0.5	缺值 Omitted	
總計 (Total)	1000	100.0	100.0	
有效樣本 Valid Sample: 995	缺值樣本 Omitted Sample: 5			
平均分 Mean: 2.60	標準差 Standard Deviation: 1.820			



Q9 「對於當內地同香港出現嘅矛盾時，兩地可透過對話協商得以解決，你有幾大信心呢？如果 1 分代表『非常有信心』，至 7 分代表『非常有信心』，1 至 7 分，你會俾幾多 分？」  
 Q9 ‘When conflicts between mainland China and Hong Kong arise, how confident are you that the conflicts can be resolved through consultation and dialogue? If 1 indicates “very unconfident” and 7 indicates “very confident”, what score will you give?’

	頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1. 1	381	38.1	38.3	38.3
2. 2	183	18.3	18.4	56.7
3. 3	125	12.5	12.6	69.3
4. 4	97	9.7	9.7	79.0
5. 5	89	8.9	9.0	87.9
6. 6	51	5.1	5.1	93.0
7. 7	42	4.2	4.3	97.3
88. 唔知道/好難講 Don't know / Difficult to say	27	2.7	2.7	100.0
99. 拒絕回答 Refuse to answer	4	0.4	缺值 Omitted	
總計 (Total)	1000	100.0	100.0	

有效樣本 Valid Sample: 996

缺值樣本 Omitted Sample: 4

平均分 Mean: 2.64

標準差 Standard Deviation: 1.810

POL 「講到你嘅政治傾向時，你覺得自己傾向以下邊個陣營呢？」(讀出 1-6)

When asked about your political inclination, which political camp do you incline to identify yourself with?' (Read options 1-6)

	頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1. 建制派 Pro-establishment	72	7.2	7.3	7.3
2. 民主派 Pro-democrat	257	25.7	25.9	33.2
3. 本土派 Localist	103	10.3	10.3	43.5
4. 自決派 Self-determinist	5	0.5	0.5	44.1
5. 中間派 Centrist	103	10.3	10.4	54.5
6. 無任何政治傾向 No political inclination	402	40.2	40.5	95.0
11. 其他：非建制派 Others: Non-establishment	19	1.9	2.0	97.0
14. 其他：愛國愛港 'Love the Country, Love Hong Kong'	1	0.1	0.1	97.1
88. 唔知道／好難講 Don't know/ Difficult to say	29	2.9	2.9	100.0
99. 拒絕回答 Refuse to answer	7	0.7	缺值 Omitted	
總計 (Total)	1000	100.0	100.0	
有效樣本 Valid Sample: 993	缺值樣本 Omitted Sample: 7			

GENDER 受訪者性別 Gender of respondents

	頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1. 男 Male	471	47.1	47.1	47.1
2. 女 Female	529	52.9	52.9	100.0
總計 (Total)	1000	100.0	100.0	
有效樣本 Valid Sample: 1000	缺值樣本 Omitted Sample: 0			

AGE 「你屬於以下邊個年齡組別呢？」‘Which age group does you belong to?’  
(讀出 Read options 1-6)

	頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1. 18-29	158	15.8	15.8	15.8
2. 30-39	165	16.5	16.5	32.3
3. 40-49	172	17.2	17.2	49.5
4. 50-59	196	19.6	19.6	69.1
5. 60-69	165	16.5	16.5	85.6
6. ≥70	144	14.4	14.4	100.0
總計 (Total)	1000	100.0	100.0	
有效樣本 Valid Sample: 1000	缺值樣本 Omitted Sample: 0			

EDU 「您嘅教育程度去到邊呢？」‘What is your educational attainment?’

	頻數 Frequency	百分比 Percentage	有效百分比 Valid %	累積百分比 Cumulative %
1. 小學或以下 Primary or below	86	8.6	8.7	8.7
2. 初中（中一至中三） Lower secondary (F.1 to F.3)	108	10.8	10.9	19.7
3. 高中（中四至中七/預科） Higher secondary (F.4-F.7)	273	27.3	27.7	47.4
4. 專上非學位（包括文憑/副學士/IVE等） Non-degree tertiary (diploma/ associate degree/ IVE)	137	13.7	13.9	61.3
5. 大學學位 Bachelor's degree	322	32.2	32.6	93.9
6. 研究院（包括碩士/博士等） Postgraduate degree (Masters' degree/ Doctorate)	60	6.0	6.1	100.0
9. 拒絕回答 Refuse to answer	15	1.5	缺值 Omitted	
總計 (Total)	1000	100.0	100.0	

有效樣本 Valid Sample: 985      缺值樣本 Omitted Sample: 15

## 有關調查數據加權的說明

### Explanatory Notes on Weighting

為了調查數據更能反映香港人口分佈的真實情況，資料進行分析時都配以加權處理。加權因子主要按香港政府統計處公布的2019年年中18歲或以上性別及年齡分佈（扣除外籍家庭傭工）為基礎，將調查中所得的有關分佈與人口統計的分佈作比例性調整，以便使調查的性別及年齡分佈接近2019年年中（扣除外籍家庭傭工）人口的分佈。有關資料表列如下：

All data were weighted to better represent the distribution of the Hong Kong population. The weighting factors were adjusted by the proportion of gender and age of people aged 18 or above (excluding foreign domestic helpers) according to the mid-year population for 2019 statistics released by the Census and Statistics Department. The weight factors are as below.

年齡組 Age Group	2019年年中人口分佈 (扣除外籍家傭)(%) Mid-year Population Distribution for 2019 (excluding foreign domestic helpers) (%)		電話調查樣本 人口分佈 (%) Population Distribution of Survey (%)		加權因子 Weighting Factors	
	男 Male (A)	女 Female (B)	男 Male (C)	女 Female (D)	男 Male (A÷C)	女 Female (B÷D)
18-29	7.96	7.81	7.00	7.10	1.13714286	1.10000000
30-39	7.60	8.89	5.50	6.50	1.38181818	1.36769231
40-49	7.64	9.58	7.00	9.20	1.09142857	1.04130435
50-59	9.16	10.46	9.30	12.00	0.98494624	0.87166667
60-69	8.16	8.37	10.30	9.00	0.79223301	0.93000000
≥70	6.54	7.83	9.00	8.10	0.72666667	0.96666667